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Om Västtrafik: Västtrafik finns 
till för alla som reser kollektivt i 
Västra Götaland. Vi är Sveriges 
näst största kollektivtrafikfö-
retag. All trafik upphandlas i 
konkurrens och körs på entre-
prenad. Vi ägs av Västra Göta-
landsregionen. Huvudkontoret 
finns i Skövde och lokalkontor i 
Borås, Göteborg, Uddevalla och 
 Vänersborg. Västtrafik har cirka 
500 anställda, men tillsammans 
med våra partnerföretag är vi 
9 000 personer. Varje dag reser 
404 000 personer med våra 
drygt 3 600 fordon. Fordonen 
– bussar, tåg, spårvagnar, bilar 
och båtar – kör 45 800 mil, vilket 
motsvarar 11,5 varv runt jorden.

”Jag är tacksam och 
stolt över allas insatser”
Västtrafik har fått i uppdrag av Västra Gö
talandsregionen att ta fram förslag på hur 
självfinansieringsgraden kan öka. Vad be
tyder egentligen självfinansieringsgrad?

– Kort kan man säga att det är hur stor an-
del av verksamhetens kostnader som Väst-
trafik ”själva” finansierar genom framför allt 
biljettintäkter. Detta satt i relation till den 
del som vi får från våra ägare Västra Göta-
landsregionen i form av skattemedel. Själv-
finansieringsgraden har minskat under ett 
antal år. Tidigare har den legat på omkring 50 
procent, men eftersom vi fortsatte att köra all 
trafik under pandemin när resandet minskade 
finansierar våra ägare en större andel i dag, 
det vill säga mer än 50 procent.

Varför är det viktigt att höja självfinansie
ringsgraden?

–  Regionen brottas med ganska stora
ekonomiska utmaningar. Det har nog ingen 
undgått att läsa eller höra om. Så det är inte 
konstigt att våra ägare tycker det är viktigt 
att titta på hur vi kan återställa den balans 
som rådde innan pandemin när en mindre 
andel av kollektivtrafiken finansierades av 
skattemedel.

Och hur jobbar Västtrafik konkret med det?
– Vi jobbar egentligen alltid med frågan när 

vi på olika sätt försöker öka resandet och ef-
fektivisera vår trafik eller verksamhet i övrigt. 
Även vårt arbete med att få fler att betala för 
sin resa bidrar positivt till självfinansierings-
graden. På uppdrag av Infrastruktur- och kol-
lektivtrafiknämnden arbetar vi just nu med att 

ta fram förslag på olika scenarier i tid och om-
fattning för att nå en självfinansieringsgrad 
på 50 procent, jämfört med dagens cirka 47 
procent. Det kan låta som en liten förändring, 
men det är inte enkelt och skulle kräva stora 
åtgärder. Detta ska presenteras i juni och då 
ska beslut fattas om hur vi ska gå vidare.

Vi berättar i detta nummer om att förare 
och biljettkontrollen följer med varandra på 
jobbet för att lära av varandra. Vem skulle 
du vilja följa med en dag på jobbet för att få 
nya perspektiv?

– Jag tror att man får nya perspektiv på
saker och ting genom vilket annat jobb man 
än provar och vem man än träffar. Det var 
längesedan jag följde med någon en dag på 
jobbet, men varje gång jag gör det så undrar jag 
varför jag inte gör det oftare. Det är hög tid nu.

Förarna berättar också om sina bästa ut
flyktstips i sommar. Var åker du i sommar?

– Jag reser till Strömstad i juli, som jag
har gjort i alla år. Därefter är jag hemma och 
åker förhoppningsvis sedan till min mors hus 
i Skåne. Jag vill passa på att önska en trevlig 
sommar! Jag är tacksam 
och stolt över allas in-
satser, och hur alla bi-
drar till att hålla i gång 
Västra Götaland och 
hålla ned den globala 
uppvärmningen. 

L A R S  BAC KST R Ö M
VD PÅ VÄSTTRAFIK

Glad sommar!
V I  I  R E DA K T I O N E N  vill önska alla Strålkastarens 
läsare en riktigt skön sommar. Vi vill också tacka alla 
som har medverkat i läsarundersökningen. Mer om 
resultatet kommer i nästa nummer. Trevlig läsning!
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 10 Utbyte i arbetsvardagen
I Västtrafiks pilotprojekt ”Se varandras perspektiv” följer 
biljettkontrollanter och förare med varandra på jobbet.

 12 Ingen kollektivtrafik utan depåer
På depån städas, tvättas, servas, repareras, tankas och laddas 
fordonen. Men att bygga nya depåer är inte alltid helt enkelt.

 21 ”Får är trevliga och enkla djur”
Lena Siberg är både bussförare och fårskötare. På sin gård 
föder hon upp klövsjöfår och hjälper till att bevara rasen.

 22 Livet som civil biljettkontrollant
Fatima och Maria på QSG jobbar som civila biljettkontrollanter 
och berättar om hur det var att gå från uniformerad till civil.

 6 Ögonblicket  Spårbockaren Stefan håller koll på kurvorna.
 8 Enkäten  Tips för sommarutflykten.
 20 Utblick  Självkörande buss i Stavanger.
 24 Sommarkryss  Avkoppling för lata dagar.
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NYHETER

Fler köper 
biljett
Satsningen på att få fler att betala 
för sin resa har gett effekt. Fram 
till vecka 17 ökade biljettför
säljningen med 40–50 miljoner 
kronor. 

VA R J E  Å R  FÖ R LO R A R  Västtrafik cirka 500 
miljoner kronor på grund av fuskåkningen. 
Under året görs därför flera åtgärder för 
att få fler resenärer att köpa biljett. Extra 
biljettkontroller, civila kontrollanter och 
plattformsviseringar är några exempel. 
Västtrafik har också gjort flera kommuni-
kationsinsatser och förändringarna som 
gjorts har fått stor uppmärksamhet i media. 

De flesta insatser för att minska fusk-
åkningen görs i Zon A. Jämfört med förra 
året ökade biljettförsäljningen där med 
nästan tio procent mellan vecka 3 och 17, 
vilket motsvarar 40–50 miljoner kronor. 
Samtidigt var resandet oförändrat.

– Vi ser att det vi gör har effekt, försälj-
ningen av både period- och enkelbiljetter 
har ökat, säger Karin Wadmark, försälj-
ningschef på Västtrafik.

Hur ser prognosen för biljettförsäljningen 
ut framåt?

– Det är väldigt svårt att säga eftersom 
vi inte har gjort insatser i den här omfatt-
ningen tidigare. Men vi hoppas så klart att 
trenden med att fler betalar för sin resa 
ska hålla i sig. 

L I N DA  S WA N B E R G

Åtgärderna för att minska fuskåkandet, framför 
allt i Zon A, har gett resultat. Biljettförsäljningen 
där har ökat med nästan tio procent.

DATUMET

17
JUNI

Då byter de flesta linjer 
tidtabell. Samtidigt görs 
vissa ändringar i trafiken. I 
Kungälvs kommun får bus-
sarna nya körvägar med nya 
linjenummer och efter som-
maren kommer nya elbussar. 
Båtarna i Södra skärgården 
byter 3 juni, Borås stadstrafik 
24 juni och Västtågen 1 juli.

F
O

T
O

: A
N

N
A

 S
IG

V
A

R
D

S
S

O
N

 H
Ö

G
B

O
R

G

4  STRÅLKASTAREN  2 ⁄ 2024

Ny säsong med sommarbiljetten
ÄV E N  D E N N A  S O M M A R  finns en sär-
skild sommarbiljett. Sommarbiljetten 
släpps 15 juni och gäller i alla zoner 
(ABC) under 30 dagar, men resenären 
betalar endast för en zon. Biljetten säljs 
enbart i appen Västtrafik To Go mellan 
den 15 juni och 31 juli. Biljetten aktiveras 
direkt vid köp och gäller i 30 dagar från 
den dag biljetten köps. Sista giltighets-
dag är den 29 augusti om resenären 
köper en biljett den 31 juli. Den kostar 
835 kronor för vuxen och 625 kronor för 
ungdom (student). Det är samma pris 
som för en 30-dagars periodbiljett för 
en zon. Vuxna kan som vanligt ta med 

tre ungdomar (7–19 år) på resan utan 
extra kostnad (Res 4 betala för 1), men 
biljetten går inte att låna ut. 

Med sommarerbjudandet vill Väst-
trafik uppmuntra både turister och re-
senärer som vill semestra hemma att 
resa hållbart med kollektivtrafiken och 
få en chans att upptäcka hela Västra 
Götaland och Kungsbacka i sommar till 
ett förmånligt pris.

Nytt för i år är att sommarbiljetten 
även gäller ombord på SJ Regional Gö-
teborg–Töreboda (Västra stambanan). 
På SJ Regional gäller inte Res 4 betala 
för 1. 



NYHETER

VISSTE DU ATT ...

... Västtrafiklinjen 
med flest resenärer är 
spårvagn 6? Linjen har 
i genomsnitt 48 700 
påstigande ett vanligt 
vardagsdygn.

RESESTATISTIK

Diagrammen visar antalet miljoner 
delresor per månad jämfört med 
tidigare år.

JA N UA R I

2 0 2 0  3 1

2 0 2 1  1 5

2 0 2 2  1 9

2 0 2 3  2 6

2 0 2 4  2 6

F E B R UA R I

2 0 2 0  3 0

2 0 2 1  1 5

2 0 2 2  2 1

2 0 2 3  2 6

2 0 2 4  2 7

M A R S

2 0 2 0  2 4

2 0 2 1  1 8

2 0 2 2  2 8

2 0 2 3  3 0

2 0 2 4  2 8

A P R I L

2 0 2 0  1 5

2 0 2 1  1 7

2 0 2 2  2 5

2 0 2 3  2 6

2 0 2 4  2 8

I slutet av 2025 kommer samtliga 
sex färjor som trafikerar älven i 
Göteborg att vara eldrivna.
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Västtrafik elektrifierar 
all båttrafik på älven
S N A RT  KO M M E R  FÄ R J E T R A F I K E N 

på älven i Göteborg vara helt elek-
trifierad. I dag går två av färjorna, 
Elvy och Eloise, på el och i slutet 
av 2025 blir samtliga sex färjor el-
drivna. Det kommer då också att 
finnas ett eldrivet reservfartyg. Ut-
släppen av koldioxid, kväveoxider 
och partiklar försvinner därmed 
från Västtrafiks färjor på Göta älv. 

– Det känns fantastiskt att
snart kunna erbjuda göteborgarna 
100 procent rena och tysta resor 
över älven. Detta är ett stort kliv 
mot vårt mål om en helt elektri-
fierad stadstrafik, säger Johanna 
Eriksson Eknander, verksamhets-
chef  på Västtrafik. 

Det är Styrsöbolaget som kom-
mer att fortsätta köra trafiken 

över älven. Det nya trafikavtalet, 
som startar i december 2025, gäl-
ler i 15 år. 

Då börjar även det nya avtalet 
för Kosterfjordens färjetrafik att 
gälla, där två nya elfärjor kommer 
att köra på linje 899 mellan Kos-
teröarna och Strömstad. Avtalet 
tilldelades Torghatten AB, där 
upphandlingen har överprövats. 

FRÅGA VÄSTTRAFIK

Kan mitt betalkort blippas i jackfickan?
F R ÅG A :  Finns det en risk att mitt 
betal kort blippas vid förarplatsen 
om jag hänger jackan med plånbok 
i, för nära kort läsaren?
SVA R :  Ja, det finns en liten risk att 
betalkortet blippas om betalkortet 
hamnar för nära kortläsaren. Kortlä-
saren kan läsa av RFID-signaler (ra-
diofrekvensidentifiering som används 

för kontaktlösa kort) från kort som 
befinner sig cirka 10 centimeter från 
maskinen. Betalkort läses av vid den 
nedre delen av läsaren (där dekalen 
sitter). Samma sak kan hända för re-
senärer som står för nära kortläsaren 
eller om de håller upp hela plånbo-
ken för kortläsaren när de blippar. Så 
för att skydda sina kortuppgifter är 

det viktigt att inte hänga jackor med 
plånbok i eller telefon med digital 
plånbok (e-wallet) för nära läsaren. 
Om en feldebitering skulle ske hjälper 
Västtrafiks kundservice till med att 
betala tillbaka pengarna. 

R ASA  H A N S S O N
P R O D U K TÄG A R E  FÖ R SÄ L J N I N G ,  

VÄ ST T R A F I K

Har du en fråga? Skicka 
den till stralkastaren@
vasttrafik.se
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16 april, 
10:32
Bessemergatan 5, 
Göteborg
ST E FA N  J O H A N S S O N  Ä R  spårbocka-
re på Göteborgs Spårvägar och bock-
ar räl till den nya spårvagnslinjen på 
Lindholmen. Han böjer rälsen så att 
den får rätt rundning för att passa i en 
spårvagnskurva och kontrollmäter 
kontinuerligt så att radien på rälen 
stämmer mot ritningen. 
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Nytt färjeläge på Lundbystrand
D E N  3  M A J  började nya färjelinjen 287 gå 
mellan Stenpiren och det nya färjeläget 
Lundbystrand, på Hisingen i Göteborg. 
Linjen körs med Västtrafiks elbåtar och 
går på vardagar klockan 6.30–19, var 15:e 
minut i högtrafik och var 20:e minut övrig 
tid. Resan över älven tar cirka fem minuter 
och 298 resenärer och 80 cyklar får plats 
ombord.

– Att kunna erbjuda fler snabba för-
bindelser över älven är viktigt. Norra älv-
stranden växer och många arbetspendlar 

till och från området. Den nya färjelinjen 
kompletterar busstrafiken och gör det möj-
ligt för resenärerna att kombinera cykel 
och kollektivtrafik, säger Johanna Eriksson 
Eknander, verksamhetschef på Västtrafik.

Färjan är avgiftsfri och är ett tillköp från 
Göteborgs stad i syfte att stärka resmöjlig-
heterna över älven. Sedan tidigare går även 
den avgiftsfria linjen 286 mellan Stenpiren 
och Lindholmen. 

Västtrafiks elbåtar trafikerar den 
nya färjelinjen 287 mellan Sten
piren och det nya färjeläget Lund
bystrand, på Hisingen i Göteborg. 
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Färjan 4 var
först på plats
D E N  Å N G D R I V N A  FÄ R JA N  4 

trafikerade linjen Residensbron–
Götaverken 1920–1954. Linjen 
var populär och 1925 hade den 
160 000 resenärer per månad. 
1954 flyttades färjeläget till den 
då nybyggda Lundbyhamnen. 
Färjan 4 fortsatte som reservfärja 
fram till 1970 då linjen upphörde. 
Numera tillhör Färjan 4 Sjöfarts-
museet och drivs av den ideella 
föreningen Sällskapet Ångbåten. 
Bilden är tagen runt 1940, vid Gö-
taverkens gamla färjeläge längst 
in i den dåvarande T-kanalen. Det 
nya färjeläget vid Lundbystrand, 
som precis har börjat trafikeras, 
ligger på i princip samma plats 
som det gamla. F
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L I N DA  S WA N B E R G

Sommarens stora trafikarbe
ten sker i centrala stan. Både 
Brunnsparken, Grönsakstor
get och Hisingsbron påverkas.

ENKÄTEN

Vilket är ditt bästa 
utflyktstips i sommar?

Mattias Sannerholm
B E FÄ L H AVA R E ,  G U N N A R S  BÅT T U R E R , 

STO R A  DY R Ö N

– Stora Dyrön! Jag uppskattar vandrings-
leden runt ön. Den är lagom lång för att 
gå på en dag och då hinner man även
besöka någon av öns badplatser. Vill du 

ha en riktig naturdag kan du ta med egen mat och fika, eller 
så äter du på restaurangen eller Våffelcaféet. Det finns också 
fina butiker på ön, bland annat en silver- och guldsmedja. 

Mohammed Amer
S PÅ RVAG N S FÖ R A R E ,  G ÖT E B O R G S 

S PÅ RVÄG A R ,  G ÖT E B O R G

– Ett bra utflyktstips är att ta bussen till 
Bjurslätts torg på Hisingen i Göteborg
och vandra runt i Hisingsparken. Runt
Slätta damm finns även ett mysigt café 

som har öppet på sommaren. Det är jättefint där.

Daniel Rahmberg
U T B I L DA R E  O C H  S E RV I C E FÖ R A R E , 

TA X I  L I D KÖ P I N G ,  L I D KÖ P I N G

– Mitt bästa utflyktstips är Café Djur-
gårdsudde, som ligger halvvägs ut på
Kållandsö. Det är ett sommaröppet café 
som ligger i ett idylliskt område vid en

småbåtshamn och har en fantastisk vy mot Kinnekulle. Du 
tar dig till Café Djurgårdsudde med linje 132 från Lidköping 
och stiger av på hållplats Djurgården.

Samad Parvazi
B U S S FÖ R A R E ,  K EO L I S,  G ÖT E B O R G

– Jag har tre ställen i Göteborg som jag 
alltid åkte till med mina barn och som jag 
nu åker till med barnbarnen. Det första 
är Sillvik på Hisingen. Där finns ett fint
och barnvänligt bad och fin natur. Det tar 

bara 25 minuter från Hjalmar Brantingsplatsen. Det andra är 
Näset. Där finns flera olika väldigt fina bad och lekplatser. Det 
tredje är Härlanda tjärn där det också är fint.

Mahmoud Farshad
B U S S FÖ R A R E ,  T R A N S D E V,  PA RT I L L E

– Göteborgs skärgård har alltid haft
en särskild plats i mitt hjärta. Det är en
plats där jag kan strosa längs pittoreska 
gränder, känna sanden mellan tårna på 
härliga stränder, utforska skogarna i na-

turreservaten och vandra på fina promenadstigar längs med 
havet. När jag beger mig dit åker jag ofta med linje 114 till färje-
läget, där jag sedan fortsätter med någon av Västtrafiks färjor.

Många  
spårarbeten 
i centrum
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D E N  1 6  J U N I  startar ett större 
spårarbete i Brunnsparken. 
Arbetet är uppdelat i tre olika 

etapper och pågår till den 4 augusti.
– Någon gata kommer alltid att

vara öppen för trafik och arbetet gör 
ett uppehåll under Gothia Cup. Men 
med många turister i stan kommer det 
säkert bli lite rörigt. Vi kommer att 
ha informatörer på plats som hjälper 
resenärerna rätt, säger Karoline Höög, 
projektledare på Västtrafik. 

Under sommaren påbörjas också 
arbetet med att koppla in den nya 
spårvagnslinjen till Lindholmsallén. 
Det gör att inga spårvagnar kan köra 
på Hisingsbron mellan 24 juni och 21 
juli.

– Även busstrafiken får begränsad 
framkomlighet eftersom vissa körfält 
kommer att stängas av. Det kan strula 
till det med köbildning och längre kör-
tider.

D E N  5  AU G U ST I  är det dags för spår- 
och kontaktledningsarbete vid Grön-
sakstorget. Under fyra veckor stängs 
hållplatserna Grönsakstorget och 
Domkyrkan av för all kollektivtra-
fik. Spårvagnslinje 6 och 11 kör då via 
Stenpiren och all busstrafik får änd-
rade körvägar.  

– Det är lite speciellt att vi stänger
av hållplatser helt under en så lång 
period och att det går in i vintertabel-
len. Men även här satsar vi på att ha 
informatörer på plats. Det kommer 
hela tiden att finnas uppdaterad in-
formation om vad som gäller, säger 
Karoline Höög. 
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Arbetet med att koppla in den nya 
spårvagnslinjen till Lindholmsallén 
gör att inga spårvagnar kan köra på 
Hisingsbron mellan 24 juni och 21 juli.
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Trafikomläggningar under sommaren
 Spårarbete i Kortedala

16–20 juni (klockan 22–04) pågår ett spårarbete på Bevärings-
gatan i Kortedala. Spårvagnslinjerna 6, 7 och 11 ersätts med buss 
mellan Gamlestads torg och Komettorget.

 Inkoppling av nytt spår vid  Hisingsbron
24 juni–21 juli stängs Hisingsbron av för all spårvagnstrafik. 
Ersättningsbuss 6 E kör mellan Nordstan och Hjalmar Brantings-
platsen. Spårvagnslinje X går mellan Hjalmar Brantingsplatsen 
och Varmfrontsgatan. 

 Spårarbeten i flera etapper i Brunnsparken
16–30 juni stängs Norra och Östra Hamngatan vid Nordstan 
av. Flera lägen i Brunnsparken stängs av för både spårvagn och 
buss. Spårvagnslinjerna körs via Södra Hamngatan. Busstrafiken 
får också ändrade körvägar. 
1–14 juli stängs Södra Hamngatan utanför Golden Days av. All 

spårvagns- och busstrafik till och från Domkyrkan och Stenpiren 
läggs om. Spårvagnarna kör via Avenyn. Busstrafiken får också 
ändrade körvägar.
22 juli–4 augusti stängs Södra Hamngatan av. Brunnsparken 
läge C1 och C2 är avstängda för både spårvagn och buss. Spår-
vagnslinjerna kör via Norra Hamngatan. Busstrafiken får också 
ändrade körvägar.

 Spårarbete vid Elisedal och Liseberg södra
5–18 augusti körs ersättningsbuss för spårvagnslinje 2 och 4 
mellan Mölndals innerstad och Korsvägen. Linje 2 vänder vid 
Sahlgrenska huvudentré och linje 4 vid Sankt Sigfrids plan.

 Spår och kontaktledningsarbete vid Grönsakstorget
5 augusti–2 september stängs all kollektivtrafik förbi Grön-
sakstorget och Domkyrkan av. Spårvagnslinje 6 och 11 kör via 
Stenpiren. Busstrafiken får också ändrade körvägar. 
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Att lära av varandra 
ger nya perspektiv
Att förare och biljettkontrollanter förstår 
varandras arbetsvardag är viktigt för 
båda yrkesgruppernas arbetsmiljö. Därför 
testar Västtrafik att låta förare och biljett
kontrollanter följa med varandra på jobbet.

O M  M A N  I N T E  vet varför en kol-
lega gör saker på ett visst sätt 
kan det vara lätt att bli irrite-

rad. Men om man vet hur situationen 
är för den andra yrkesgruppen är det 
enklare att förstå och acceptera läget. 
Då blir det också lättare att förstå att 

man själv kanske borde anpassa sitt 
beteende för att underlätta arbetet för 
den andra. Det är tanken bakom pilot-
projektet ”Se varandras perspektiv” 
där biljettkontrollanter och förare får 
följa med varandra på jobbet. 

– Idén föddes utifrån att vi på Väst-
trafik är ute hos våra partners för att se 
och uppleva verkligheten. Varför skulle 
inte våra partners kunna göra samma 
sak och lära av varandra? Jag tror det är 
ett bra komplement till det vi redan gör 
för att skapa starkare band mellan olika 

yrkesgrupper, säger Johanna Bevreus, 
affärskoordinator Biljettkontrollen på 
Västtrafik, som var med och utvecklade 
idén inom gruppen som jobbar med att 
skapa bra förutsättningar för kundnära 
medarbetare.

H I T T I L L S  H A R  U T BY T E N  gjorts vid tre 
tillfällen, ett på spårvagn och två på buss 
i nordöstra Göteborg. Under en halvdag 
fick totalt sex biljettkontrollanter ta en 
paus från det egna jobbet för att  istället 
följa förares jobb, och vice versa.  



NYHETER

L I N DA  S WA N B E R G

J Ö R G E N  A N D E R S S O N
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Både Mustafa 
Kücükköse, bussfö
rare, och Alexander 
Backman, biljett
kontrollant, tycker 
att det är väldigt 
nyttigt att få en 
inblick i respektives 
arbetssituation.

J O H A N N A  B E V R E U S ,  A F FÄ R S KO O R D I N ATO R  B I L J E T T KO N T R O L L E N 
PÅ  VÄ ST T R A F I K

Allt tyder på att det här 
är ett bra sätt att skapa 

en mer kollegial känsla av att 
vi alla jobbar tillsammans mot 
samma mål.”

Förarna fick hålla sig nära men ändå 
i bakgrunden när kontrollanterna 
gjorde sitt jobb. Och kontrollanterna 
fick sitta längst fram på sätet närmast 
föraren för att studera jobbet. Sedan 
kunde de prata och ställa frågor i pau-
ser och under lunchen som de hade 
tillsammans. 

M U STA FA  KÜ C Ü K KÖ S E  Ä R  en av buss-
förarna som hittills fått göra ett utbyte 
med en biljettkontrollant. Han är glad 
att han fick möjligheten och upplever 
att han lärde sig mycket.

– Jag tycker att det var jättebra att få 
följa med och vara nära biljettkontrol-
lanterna när de jobbar. Det är svårt att 
se hur det går till när man själv sitter 
och kör bussen. Nu förstår jag hur de 
jobbar, och att de har ett tufft jobb, sä-
ger han och fortsätter:

– Jag blev positivt överraskad över 
att de har ett så snällt sätt mot dem de 
kontrollerar. De går inte in och resone-
rar eller går utanför reglerna, utan är 
väldigt lugna och förklarar att de bara 
gör sitt jobb. Jag förstår att de har en 
bra utbildning för att klara det så bra. 

Mustafa Kücükköse förklarar att 

han efter utbytet har berättat för ny-
fikna kollegor vad han har lärt sig. 

– Istället för att bli irriterade kan
vi hjälpa varandra. Då blir det färre 
konflikter. 

ÄV E N  A L E X A N D E R  BAC K M A N ,  en av bil-
jettkontrollanterna i utbytet, tycker 
att han fick ut mycket av att studera 
förarens jobb. 

– Nu har jag en bra förståelse för
jobbet som förare. Ibland har de ett 
väldigt stressigt arbete med tidspress 
och klagomål från resenärer. Jag kun-
de också se hur jobbigt det kan bli för 
dem när folk inte vill gå på fram. Då 
blir det ännu krångligare för föraren 
som måste förklara för resenären att 
göra på rätt sätt, och det tar mer tid, 
säger han.

Både Mustafa Kücükköse och Alex-
ander Backman hoppas att fler kontrol-
lanter och förare får chansen att göra 
ett utbyte i jobbet.

– Jag skulle absolut rekommendera
mina kollegor att testa på. Lika mycket 
som vi får lära oss av förarna får de lära 
sig av oss biljettkontrollanter. Det är 
väldigt nyttigt, säger Alexander Back-
man. 

Nu ska försöken med utbyten i ar-
betsvardagen utvärderas, innan beslut 
tas om Västtrafik ska fortsätta låta fö-
rare och biljettkontrollanter lära av 
varandra på mer regelbunden basis. 

– Vi har fått väldigt positiv feed-
back, Nobina i Nordost ville göra det 
direkt igen efter första testet. Så allt 
tyder på att det här är ett bra sätt att 
skapa en mer kollegial känsla av att vi 
alla jobbar tillsammans mot samma 
mål under samma varumärke, säger 
Johanna Bevreus. 

Ett sätt att öka förståelsen 
Se varandras perspektiv är ett initiativ på försök 
för att öka förståelsen mellan förare och biljett-
kontrollanter. Under mars och april har samman-
lagt tolv medarbetare fått följa en person ur den 
andra yrkesgruppen i tre timmar. Under gemen-
samma pauser och lunchraster fick de möjlighet 
att lära känna varandra mer, ställa frågor och 
utbyta erfarenheter. 

HALLÅ DÄR ...

Den nya ETIrapporten visar på 
stora risker för brott mot mänsk
liga rättigheter vid tillverkning av 
spårfordon i Kina. Alstom, produ
centen av Västtrafiks nya tåg X80, 
har ju delvis tillverkning i Kina. Vad 
innebär rapporten för Västtrafik?

– Vi kan aldrig acceptera att
mänskliga rättigheter kränks i våra 
leverantörsled och rapporten visar 
tydligt att vi måste följa upp dessa 
frågor på alla sätt vi kan. I kommande 
upphandlingar behöver vi skärpa våra 
krav så att vi säkerställer att det inte 
går att bryta mot vår uppförandekod. 

Påverkar rapporten Västtrafiks 
kommande leveranser av nya tåg?

– Det påverkar inte direkt de avtal 
vi redan har eftersom det är upphand-
lat med de krav vi hade då. Men med 
anledning av rapporten har vi skrivit 
ett formellt brev till Alstom för att få 
veta hur de säkerställer att de efterle-
ver vår uppförandekod. När vi träffade 
ledningen för Alstoms kinesiska par-
ter betonade vi också de här frågorna. 

Hur kan Västtrafik undvika de här 
riskerna i framtiden?

– Vi måste vara ännu tuffare när vi
ställer krav på våra leverantörer och 
deras underleverantörer, oavsett om 
de befinner sig i Kina eller någon an-
nanstans i världen. De här frågorna 
är en stor utmaning och vi måste 
också hitta nya vägar tillsammans i 
branschen.  

… Roger Vahnberg, vice vd på 
Västtrafik.

ETI-RAPPORTEN
Rapporten har gjorts av ETI (Ethical Tra-
ding Initiative) i samarbete med Västtrafik, 
SL, Skånetrafiken och Luleå lokaltrafik. 
Kartläggningen är utförd av Global Works.



i kollektivtrafiken
Hjärtat

Om kollektivtrafiken kan jämföras med samhällets blod-
omlopp är depån hjärtat. Här parkeras fordonen och får den 
service de behöver för att snabbt kunna återvända ut i trafik. 
Det är också en arbetsplats för hundratals medarbetare. När 
det hållbara resandet ska öka behövs därför fler depåer.
T E XT  S U SA N N E  M AG N U S S O N  T R A N B E R G   I L LU ST R AT I O N  L I N N É A  B L I XT   FOTO  E D D I E  LÖT H M A N
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TEMA ⁄ DEPÅER



På depån pågår det en dygnet
runtverksamhet. Här städas, 
tvättas, servas, repareras, tankas 
och laddas fordonen. Dessutom 
är det en hemvist för förarna och 
arbetsplats för verkstadsperso
nal, städ och tvättpersonal och 
administrativ personal. 
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För att kollektivtrafiken ska fungera behövs depåer. Men att bygga 
nya depåer är inte alltid helt enkelt – de bör ligga där trafiken startar 
och slutar, samtidigt som de kräver mycket markyta och kan påverka 
omgivningen med ljus och ljud.
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U N D E R  2 0 2 3  G J O R D E S 

cirka 300 miljoner resor 
med Västtrafik i regio-
nen. En viktig pusselbit 
för att hela kollektivtra-

fiksystemet ska fungera är depåerna.
– Fordonen behöver någonstans

att stå uppställda och städas, tvättas, 
servas, repareras, tankas och laddas. I 
depåerna pågår en dygnet-runt-verk-
samhet med intensivt arbete. Dess-
utom är det en hemvist för förarna 
och en arbetsplats för personal inom 
verkstad, städ, tvätt och administra-
tion, säger Johan Tallhage, depåstrateg 
på Västtrafik.

En depå för exempelvis 100 fordon 
har i storleksordning cirka 400 per-

soner knutna till den som arbetsplats. 
Här behövs därför gott om till exempel 
personalutrymmen, parkeringsplatser, 
cykelställ och möjlighet till friskvård.

– Arbetsmiljön är viktig och de nya 
depåerna är moderna, ljusa och trygga 
anläggningar som ger en positiv upple-
velse. Vi vill erbjuda bra arbetsplatser, 

så att våra trafikföretag kan attrahera 
personal som vill jobba där, säger Jo-
han Tallhage.

Simon Svensson, depåstrateg på 
Västtrafik, håller med och tillägger:

– För att kunna bedriva en attraktiv 
kollektivtrafik för våra resenärer måste 
vi både ha säkra, hela och rena fordon 
och välmående förare som har rätt för-
utsättningar att bemöta våra kunder 
och ge dem en bra reseupplevelse.

M Å L E T  Ä R  AT T  det hållbara resandet 
ska öka. I takt med att kollektivtrafiken 
och antalet fordon nu växer, blir också 
behovet av fler depåer större. Västra 
Götalandsregionen inklusive Västtrafik 
arbetar därför sedan länge aktivt med 

VISSTE DU ATT ...

... 2 000 bussar i Västra Götalandsregionen kräver 
ungefär 60 hektar markyta för uppställningsplatser 
och körytor? Det är lika stort som halva Slottsskogen, 
eller ungefär 120 fotbollsplaner.



SIFFRAN

600 000
Ungefär så många busstvättar görs per 
år. Det sker mest nattetid.

att säkerställa depåsituationen. 2022 
infördes en regionpolicy som säger 
att Västtrafik ska ha rådighet över de 
depåer som betraktas som strategiska.

– Det innebär att vi i första hand
vill äga depåanläggningarna. För buss 
gäller det depåerna som är placerade 
i regionens strategiska pendlingsnav 
Göteborg, Mölndal, Partille, Borås, 
Skövde, Trollhättan, Uddevalla och 

Vänersborg. I andra hand, där mark-
naden tillåter, kan vi tänka oss att hyra 
anläggningarna på långa kontrakt, sä-
ger Simon Svensson.

Då säkras depåerna över tid och ska-
par goda förutsättningar för långsiktig 
planering och trafikupphandlingar. En 
trafikupphandling startar drygt tre år 
innan trafikstarten, men ett depåpro-
jekt tar minst tio år. 

– I trafikupphandlingarna blir det 
dessutom neutrala villkor mellan de 
olika trafikföretagen om Västtrafik 
ansvarar för depåerna. Man ska inte 
vinna en upphandling bara för att man 
sitter på en depå, säger Johan Tallhage.

Nyligen avvecklades en av Göte-
borgs bussdepåer och ytterligare fyra 
kommer att försvinna inom ett antal år. 
Göteborgs stad är ägare av fyra av dessa 
depåer, som ska avvecklas till förmån 
för annan stadsutveckling. 

– Här tappar vi hundratals med
uppställningsplatser och de måste vi 
ersätta. Därför jobbar vi i dagsläget 
med ett antal nya depåprojekt, säger 
Johan Tallhage.

U T M A N I N G E N  M E D  AT T  bygga nya de-
påer är att de är svårplacerade verk-
samheter som många i samhället inte 
vill ha på sin bakgård. Depåerna kräver 
mycket markyta, byggs i dag i en in-
dustriell karaktär och kan påverka sin 
omgivning med ljud och ljus.

– Vi behöver normalt cirka 40 000 
kvadratmeter mark, motsvarande un-
gefär åtta fotbollsplaner, till en depå. 
Samtidigt ska de helst placeras nära 
stora trafikutsättningspunkter, där vi 
vill att trafiken startar och slutar för 
dygnet, så att kostnaden för att köra 
tomma fordon till och från depåerna 
blir så liten som möjligt. Dessutom be-
höver det vara enkelt för förarna att 
ta sig till depån innan kollektivtrafi-
ken börjar gå, så att de kan hämta sitt 
fordon och köra ut i trafik. Det är en 
ekvation som behöver gå ihop, säger 
Simon Svensson. 
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Vi behöver normalt cirka 
40 000 kvadratmeter 

mark, motsvarande ungefär åtta 
fotbollsplaner, till en depå.”
S I M O N  SV E N S S O N ,  D E PÅ ST R AT EG  PÅ  VÄ ST T R A F I K

Johan Tallhage.

Simon Svensson.

Så skapas 
en ny depå
Visste du att det tar 10–15 år att 
utveckla och bygga en ny depå? 
Här är de olika stegen.

Västtrafik identifierar behovet av en ny 
depå och anmäler det till Västra Göta-
landsregionen. 

Går anmälan vidare får Västtrafik och 
Västra Götalandsregionens fastighetsför-
valtning i uppdrag av regionen att göra en 
förstudie. Först görs ofta en lokaliserings-
utredning för att hitta lämplig mark i bra 
geografiskt läge och storlek.

I förstudien tar Västtrafik och fastighets-
förvaltningen fram en utformningsplan 
över hur depån ska se ut, hur den ska fung-
era som arbetsplats och hur många fordon 
den ska rymma – och gör en kalkyl på det.

Förstudien behandlas i Västtrafik och 
VGR:s styrelse för Fastighet, stöd och 
service och skickas till regionstyrelsen 
för att komma med i den årliga investe-
ringsplanen, som beslutas i juni varje år. 

Om förstudien godkänns gör Västtrafik 
och fastighetsförvaltningen en genom-
förandeplanering och projekterar de tek-
niska underlagen.

Det färdiga förslaget och en uppdaterad 
kalkyl skickas till regionstyrelsen för ett 
genomförandebeslut.

Parallellt pågår ofta en kommunal de-
taljplaneprocess, där det finns möjlighet 
att överklaga projektet. Kommer över-
klaganden in, vilket det ofta gör, förlängs 
processtiden. Detaljplanen kan därför ta 
lång tid, upp till cirka fyra år, att få igenom.

När projektet slutligen är godkänt star-
tar upphandlingen av byggentreprenör. 
Även upphandlingen kan överklagas. Se-
dan börjar själva byggandet och byggtiden 
för en depå är cirka två till tre år.



Nytt och på gång
För att Västtrafik ska uppfylla målbilden om 
ett ökat hållbart resande byggs nu flera nya 
depåer samtidigt som några befintliga byggs 
ut. Här är tre av de senaste depåprojekten i 
regionen.

Ringödepån
Består av: Två byggnader 
och uppställningsplatser 
med skärmtak utanför.
Plats: Hisingen i Göte-
borg.
Fordonsslag: Spårvagn.
Antal fordon: 71 spårvag-
nar inomhus. Totalt cirka 
100 spårvagnar när även 
uppställningsytan utom-
hus används.
Här finns också: En mo-
dern tvätt- och städhall, 
verkstadshall med åtta 
verkstadsspår, adminis-
trativa lokaler, en helt ny 

klottersaneringshall och 
en ny tandemsvarv där 
hjulen underhållssvarvas. 
Invigdes: 31 maj, 2024.
Värt att veta: Ringöde-
pån är den första spår-
vagnsdepån på Hisingen, 
men också den första 
och hittills enda depån 
som är anpassad för 
de nya 45 meter långa 
spårvagnarna. Den har 
en unik placering i och 
med att den ligger så pass 
centralt. Depån är hela en 
kilometer lång!
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Timboholmsdepån
Består av: En depåbyggnad och 
uppställningsplatser med elek-
trisk laddning utanför.
Plats: Timboholm i Skövde.
Fordonsslag: Buss.
Antal fordon: 80 bussar, med 
möjlighet att byggas ut för ytter-
ligare 20.
Här finns också: Verkstäder, 
kontorslokaler, personalutrym-
men och en träningslokal samt 
gröna utemiljöer med sittgrupper 
och gångstråk.
Invigs: Augusti, 2024.
Värt att veta: Timboholmsdepån 
är planerad för elbussar som ett 
steg i att elektrifiera stadstrafiken 

i Skövde. Under en övergångspe-
riod finns här även bussar med 
andra drivmedel. Depån har flera 
lösningar för minskad påverkan 
på miljö och klimat, exempelvis 
är byggnadernas tak täckta med 
4 200 kvadratmeter solceller 
som kommer producera cirka 
518 megawattimmar el per år. 
Solenergin lagras i ett batteri-
lager och kan användas för att 
ladda elbussarna eller jämna ut 
effektuttaget av el, vilket är bra 
både för depån och för Skövdes 
elnät. Bussarnas tvättanläggning 
har biologisk rening och regn-
vatten återvinning.

Falköpingsdepån
Kommer att bestå av: En ut-
byggd depåbyggnad med sex 
verkstadsplatser, lagerhall, kom-
bihall med tvätt och sanering 
samt utbyggd rangerbangård 
med uppställningsplatser.
Plats: Falköping.
Fordonsslag: Tåg.
Fordonstyper: Huvuddepå för 
tågen X51, X80 och Y31.
Här kommer också att finnas: 
Administrativa lokaler och perso-
nallokaler.
Invigs: 2026.
Värt att veta: Den befintliga Fal-
köpingsdepån med anslutande 
spårområde byggs ut för att 

tillsammans med övriga depåer 
kunna hantera och underhålla 
fler tåg. Ombyggnaden görs med 
ett stort fokus på hållbarhet. Till 
exempel används grön betong, 
som är koldioxidneutral, och lim-
trästomme i utbyggnaden. Depån 
kommer att värmas med bergvär-
me i kombination av solhybrider 
och solceller. 



SÅ FUNKAR DET ⁄ AKUT

Känn igen stroke 
och rädda liv
Stroke är en av våra största folksjukdomar och kan vara 
livshotande. Därför är det viktigt att agera snabbt om du 
misstänker att någon drabbats av stroke. Med hjälp av 
AKUTtestet kan du lära dig att känna igen symtomen 
och larma. Det kan vara avgörande för att lyckas rädda 
livet på en kollega eller resenär.
T E XT  H A N N A  K LU M B I ES

Vad är stroke?
Stroke är ett samlingsnamn 
för sjukdomar som orsakas 
av en blodpropp eller en blöd-
ning i hjärnan. I Sverige får cirka 
25 000 personer stroke varje år. 
Medelåldern för att få stroke är 
75 år. Internationellt sett är stroke 
den största orsaken till invaliditet 
och den tredje största orsaken 
till död. 

Symtom på stroke
›  Förlamning

›  Kraftlöshet

›  Känselnedsättning i en kroppsdel

›  Talsvårigheter

›  Svårigheter att förstå vad andra 
säger

›  Synstörning

›  Yrsel

›  Kraftig huvudvärk

Källa: 1177.se och strokeforbundet.se

AKUTtestet
AKUT står för ansikte, kropp, uttal och tid. Med hjälp av testet kan du snabbt 
kontrollera symtom på stroke och veta när du ska ringa 112. 

A Ansikte
Be personen att le 
och visa tänderna. 

Om ena mungipan hänger – 
ring 112.

K Kropp
Be personen att lyfta 
armarna och hålla 

kvar i tio sekunder. Om en arm 
faller – ring 112. 

U Uttal
Be personen att säga 
en enkel mening, till 

exempel ”Det är vackert väder 
i dag”. Om talet är sluddrigt 
 eller om personen inte hittar 
rätt ord – ring 112.
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T Tid
Varje sekund är 
livsviktig. Ju fortare 

personen får behandling, 
 desto mindre blir skadorna.  
Ett symtom räcker för att du 
ska larma.



”Jobbet är mitt 
största intresse”

som anmäler felen till Trafikledningen 
och det kommer även felanmälningar 
från tvättpersonal som gör daglig sä-
kerhetskontroll av fordonen. Ali Edalat 
och hans kollegor betar av bussarna 
på listan och när det är färdigt går de 
igenom en checklista och gör säker-
hetskontroller.

För bussteknikern Ali Edalat är ett högt 
säkerhetstänk och mycket problemlösning 
vardag. Det han gör i jobbet är dessutom 
hans största intresse.
T E XT  H A N N A  K LU M B I ES   FOTO  PAT R I K  O L S S O N

AL I  E DA L AT  D R A R  på sig 
ett par tjocka röda gum-
mihandskar som nästan 
går ända upp till armbå-
garna. Framför sig har 

han en elbuss som ska repareras och i 
vissa av kablarna är spänningen så hög 
som 600 volt.

– Det är mycket kring säkerheten
när man jobbar med elbussar. Man får 
tänka efter två gånger innan man på-
börjar något eftersom man jobbar med 
så hög spänning, säger han.

Ali Edalat har arbetat som busstek-
niker på Transdevs Kvilledepå i ett år. 

Där reparerar, underhåller och servar 
han och hans kollegor både bränsle- 
och elbussar. 

– De främsta skillnaderna mellan
de båda busstyperna är att det är mer 
felsökning på en elbuss. Det kan vara 
lite mer avancerat att hitta var felet är, 
och vi läser elscheman för att se vart 
allt kablage – alltså systemet av slad-
dar – går och vilken spänning de har, 
säger Ali Edalat.

Varje morgon börjar teknikerna 
med att se över den så kallade pallis-
tan. På den finns alla anmälda bussar 
som behöver repareras. Det är förarna 

– Vi är väldigt noga med vårt arbete 
och ser till att varje buss är säker och 
att de levereras ut i trafiken igen så fort 
som möjligt, samtidigt som vi håller en 
hög kvalitet.

ÄV E N  PÅ  F R I T I D E N  håller Ali Edalat på 
med fordon. Då mekar han med och 
bygger om bilar och motorcyklar. 

– Det är mitt största intresse och det 
är kul att få göra liknande saker på job-
bet – det gör det extra roligt. Jag gillar 
också problemlösning och att lära mig 
nya saker. I framtiden kommer väl alla 
fordon att gå på el och det är roligt att 
få vara med på den utvecklingen så här 
tidigt, säger han.

I jobbet som busstekniker tar vissa 
problem längre tid än andra att lösa, 
men till slut fixar det sig alltid. Och om 
det skulle behövas hjälps kollegorna åt.

– Jag har jättebra kollegor och vi
har en väldigt härlig stämning. Det är 
viktigt att man känner sig trygg och 
bekväm på sin arbetsplats och att alla 
kommer överens och är nöjda. Så är 
det här. 

ALI EDALAT
Ålder: 23 år.
Bor: Partille. 
Familj: Föräldrar och 
syskon. 
Arbete: Busstekni-
ker på Transdev.
Så beskriver jag 
mig själv: ”Jag är 
väldigt social och 
framåt. Och jag lär 
mig snabbt och lätt.”
Egenskaper för att 
vara en bra buss
tekniker: ”Du måste 
ha ett intresse för 
det, vara bra på att 
lösa problem och ha 
tålamod. Du måste 
också kunna hantera 
stress samtidigt som 
du håller koll på sä-
kerheten.”

Ali Edalat tycker om pro
blemlösning och om det blir 
extra komplicerat hjälper 
kollegorna varandra.

SE FILMEN MED ALI!
Scanna QR-koden för att se 
en film där Ali Edalat visar runt 
på jobbet och berättar om sina 
arbetsuppgifter.
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En elbuss kräver mer felsök
ning än en bränslebuss. För 
att hitta var felet är läser 
Ali Edalat och hans kollegor 
elscheman för att se vart alla 
kablar går.
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UTBLICK ⁄ STAVANGER
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IE I ett pilotprojekt i norska Stavanger har en 

självkörande buss trafikerat en linje i centrum. 
Bussen kan köra i en hastighet på upp till 50 
kilometer i timmen i alla väderförhållanden.
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Självkörande buss
i reguljär trafik
I D E N  N O R S K A  STA D E N  Stavanger 

finns Europas första självkörande 
buss i full storlek som kan köra i 

reguljär trafik. I ett pilotprojekt som 
inleddes i maj 2022 och avslutades i 
april 2024 har bussen trafikerat en 
linje i stadens centrala delar. Bussen 
klarar både filbyten, rondeller, trafik-
ljus och att stanna vid hållplatser. Den 
kan också identifiera och mäta avstånd 
till objekt och skilja på fordon, män-
niskor och andra föremål.

När projektet startade körde bus-
sen bara i 25 kilometer i timmen, men 
kan nu köra i en hastighet på upp till 50 
kilometer i timmen i alla väderförhål-
landen, både dag- och nattetid. 

S E DA N  I  VÅ R A S  har bussens sträcka 
utökats, där den även kört genom en 
tunnel. Tunnlar är extra utmanande 
för självkörande bussar då de gör det 
svårare för bussen att läsa av om-
givningen. Det är också svårt att få 

uppkoppling, GPS-signal och satel-
litkommunikation i tunnlar. Men allt 
detta klarar den självkörande bussen 
i Stavanger av. 

Bussen ligger på självkörandenivå 
fyra, på en skala från noll till fem. Det 
innebär att den i hög grad är självkö-
rande. Med ombord finns en säkerhets-
förare som övervakar bussen.

P R O J E K T E T  Ä R  E T T  samarbete mel-
lan trafikhuvudmannen Kolumbus, 
operatören Vy Bus, bussproducenten 
Karsan, teknikleverantören Adastec, 
mobilitetsteknikföretaget Applied 
Autonomy och Stavangers kommun. 
Målet är nu att fortsätta att testa bus-
sen i ett nytt avtal, med nya mål och 
nya partners. 

H A N N A  K LU M B I E S

FAKTA 
Längd: 8,3 meter.
Kapacitet: 21 sitt-
platser. Totalt plats 
för 52 resenärer.
Räckvidd: Upp till 
300 kilometer.
Busstillverkare: 
Karsan.
Operatör: Vy Bus.



PROFILEN ⁄ FÅRUPPFÖDAREN
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”Vi jobbar för att fåren inte ska bli utrotade”
Det börjar med att man köper en bor-
der collie. Sen inser man att hunden 

behöver något att valla på, och då skaffar man 
lite får. Men fåren får ju inte plats i stan så då 
får man köpa en gård också. Ja, ungefär så kan 
det gå till när man blir fårskötare och det var 
så det började för mig för 34 år sedan. 

Mina får är genbanksfår, så jag håller på 
med ett bevarandearbete. Rasen jag har är 
klövsjöfår. Man ser dem ibland på djurparker, 
och så finns det en del privatpersoner som har 

dem. Vi jobbar för att de inte ska bli utrotade. 
När jag började fanns det ungefär 100 klövsjö-
får i hela världen. Nu finns det närmare 200. 
Jag tycker det känns bra att göra lite nytta 
även om vanliga blandrasfår kan ge mer ull, 
eller mer kött. 

Får är trevliga och enkla djur, de klarar sig 
ganska mycket själva. Förutom daglig tillsyn 
behöver man göra punktinsatser då och då. 
De ska klippas ett par gånger om året, klövarna 
ska tas om hand och när det är lamning är det 

lite mer jobb. Jag jobbar alltid tidigt, så jag bru-
kar gå upp vid tre, men under lamningen blir 
det ännu tidigare så att jag hinner vara där och 
hjälpa till innan jag sticker iväg och kör buss.

Man kan förstås leja bort klippning och an-
nat, men jag gör det själv. Det är en livsstil som 
jag tycker om. Och egentligen är det ett måste 
för mig att ha får, annars växer markerna igen. 
Fåren är väldigt bra på att hålla undan sly och 
annat som växer.” 

J Ö R G E N  A N D E R S S O N
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LENA SIBERG
Ålder: 54 år.
Bor: Upphärad, utanför Trollhättan.
Intressen: ”Agility med mina tre hun-
dar. Kör häst och vagn med ponnyer. 
Har tävlat i sportkörning.”
Jobbar som: Bussförare på Nobina i 
Trollhättan.
Hur blir man en bra fåruppfödare: 
”Du behöver ha tålamod, omsorg och 
omtanke. En del kunskap behövs ock-
så, så man får läsa på en del. Sen får 
man såklart vara beredd på att hugga 
i när som helst. Det är inget för den 
som helst vill sitta och titta på tv.”



INBLICK ⁄ CIVILA BILJETTKONTROLLANTER

Så jobbar de civila 
biljettkontrollanterna

Som en del i Västtrafiks satsning att minska fuskåkningen 
pågår ett sex månader långt pilotprojekt med civila biljett-
kontrollanter i kollektivtrafiken. Men hur är det att jobba 
som civil biljettkontrollant och vad är skillnaden mot att 
jobba i uniform?
T E XT  S U SA N N E  M AG N U S S O N  T R A N B E R G  FOTO  E D D I E  LÖT H M A N

– Vi arbetar på samma sätt, men
har civila kläder på oss. Det som skiljer 
sig är att vi civila har en bil med ord-
ningsvakter som alltid följer oss och 
finns nära om vi behöver dem och att 
vi är fler när vi utför kontroller. För 
säkerhetens skull är vi sju till åtta 
personer i varje grupp, medan uni-
formerade brukar vara tre till fyra, 
säger Fatima.

– En annan skillnad är att vi möter 
fler fuskåkare nu. När fuskåkarna ser 

F AT I M A  O C H  M A R I A  är två 
av 20 medarbetare på QSG 
som sedan pilotprojektets 
start i februari jobbar som 
civila biljettkontrollanter 

i Göteborg. Innan dess hade de båda 
hunnit arbeta några månader i uni-
form.

Hur skiljer det sig att jobba som civil 
biljettkontrollant jämfört med att vara 
uniformerad?

uniformerade kontrollanter brukar de 
hinna hoppa av, men det kan de ju inte 
när vi civila kommer, tillägger Maria.

Hur ser en vanlig arbetsdag ut för er?
– Varje morgon samlas vi på konto-

ret för ett gemensamt möte och får veta 
vilka områden vi ska utföra kontroller 
i den dagen. Vår gruppledare bestäm-
mer sedan vilka fordon inom området 
vi ska kliva på, när vi ska börja kontrol-
lera och när vi ska gå av. Vi civila åker 
över hela Göteborg, på både bussar 
och spårvagnar, och gör totalt 3 500 
till 5 000 biljettkontroller på en dag, 
berättar Fatima.

Hur har den här första tiden som bil
jettkontrollant i civila kläder varit – hur 
har resenärerna reagerat?

– Eftersom de inte är vana vid ci-
vila biljettkontrollanter blir en del 
chockade när vi ber om att få se biljett. 
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Även fast vi har id-kort blir de väldigt 
förvånade och undrar vilka vi är, säger 
Maria.

– Det är både positiva och negativa 
reaktioner från resenärerna. Men de 
flesta blir ändå glada när de ser oss och 
känner sig bekväma. De som blir arga 
är oftast fuskåkarna, där vissa skriker 
och knuffas och försöker springa i väg. 
Om någon blir våldsam har vi rätt att 
göra ett envarsgripande* och ringa po-
lisen, säger Fatima.

Ni civila biljettkontrollanter åkte till 
Norge för en utbildning i hur man 
bemöter resenärerna på bästa sätt, 
berätta om den!

–  Vi åkte till Oslo för att se hur
de civila kontrollanterna jobbar där. 
Utbildningen innehöll både föreläs-
ningar och att följa med ut i verklig-
heten för att se hur man kan hantera 
olika situationer. Det var väldigt bra 
att se hur de jobbade och vi har haft 
stor nytta av utbildningen i arbetet, 
säger Fatima.

Vilka egenskaper krävs för att vara 
en civil biljettkontrollant?

– Man måste ha en positiv person-
lighet och ett bra bemötande. Dess-
utom behöver man ha extremt mycket 
tålamod, det är jätteviktigt. Vi träffar 
olika slags människor varje dag och 

måste kunna hantera alla och vara 
flexibla, säger Fatima.

Maria håller med:
– Det är viktigt att vara positiv och 

glad. Man måste kunna hantera stress 
och olika situationer på ett bra sätt. Det 
händer nya saker hela tiden och vi för-
söker göra det bästa vi kan och agera 
som vi har lärt oss. Men vi kan inte vara 
förberedda på allt. 

Hur trivs ni med att jobba som civila 
kontrollanter?

– Det är verkligen jätteroligt, jag
älskar det! Man har sina egna kläder 
och jobbar tillsammans i en stor grupp. 
Jag tycker att det är väldigt spännande 
att testa något nytt. Att behöva bemöta 
människor på ett annat sätt, eftersom 
de inte ser att vi är kontrollanter och 
reagerar olika, säger Fatima.

– Jag tycker också att det är kul. I 
början var jag lite tveksam, men se-
dan ville jag ändå testa och nu vill jag 

inte tillbaka till uniform. Roligast är 
att man träffar på så många olika slags 
människor varje dag, från pensionärer 
till ungdomar och skolbarn. Man måste 
vara jättesocial i det här jobbet annars 
går det inte, det passar verkligen inte 
alla, säger Maria.

Hur har ni upplevt all uppmärksamhet 
i media och på sociala medier?

– Det har känts både bra och dåligt. 
I början när grupper på sociala medier 
lade upp bilder på oss civila när vi job-
bade var det jättejobbigt. Då gick jag in 
efter varje arbetspass och kollade om 
någon hade lagt upp en bild eller skrivit 
något om mig. Men nu gör jag inte det 
längre. Vi själva vet hur vi jobbar och 
agerar och om det står något helt annat 
på internet som inte är sant försöker 
jag strunta i det, avslutar Maria. 

Fotnot. Fatima och Maria heter egentligen 
något annat.
* Resenären hålls kvar på plats i väntan på polis 
om personen gör sig skyldig till ett brott med 
fängelse i straffskalan, exempelvis ringa be-
drägeri (att inte ha giltig biljett räknas som det) 
samt hot och/eller våld mot tjänsteman.

Det är både positiva och 
negativa reaktioner från 

resenärerna. Men de flesta blir 
ändå glada när de ser oss.”
FAT I M A ,  C I V I L  B I L J E T T KO N T R O L L A N T

7tips för 
att möta 
resenärerna 

Här är Fatimas och Marias 7 bästa 
tips i mötet med resenärer:

 ›  Var serviceinriktad. 

 ›  Var vänlig och positiv.

 ›  Ha mycket tålamod. 

 ›  Var respektfull mot alla resenärer. 

 ›  Ta inte saker personligt, vi gör bara 
vårt jobb. 

 ›  Skapa bra relationer, gå fram och 
prata med folk. 

 ›  Ta hjälp av en kollega om du har 
möjlighet. Om man har ett problem 
med en resenär kan en kollega hjäl-
pa till att lugna ner situationen.

De civila biljettkontrollanter som Strål
kastaren har talat med gillar sitt jobb men 
de anser också att det är ett jobb som inte 
passar alla.
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Sommarkryss
Det är återigen dags för ett somrigt kryss. Fem vinnare får ett Superpresentkort på 
200 kronor. Skicka in ditt svar senast 2 september till stralkastaren@vasttrafik.se. 
Lösningen och vinnarna presenteras i nästa nummer. Lycka till!

Västtrafik hanterar personuppgifter enligt dataskyddsförordningen, mer information finns på vasttrafik.se/integritetspolicy.
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Avsändare: Västtrafik, Box 123, 541 23 Skövde
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Nästa nummer av Strålkastaren kommer i oktober
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